
Conditional clauses (Vedlejší věty podmínkové) 
 

 vedlejší věty podmínkové vyjadřují podmínku, za které může nastat děj věty hlavní 

 

 spojky: if (jestliže, když, -li) 

       unless (jestliže ne, pokud ne) 

  provided/providing (that) (za předpokladu, že) 

on condition that (pod podmínkou, že) 

as/so long as (pokud, jestliže) 

 

!!! Po podmínkových spojkách se nepoužívá will ani would !!! 

 

 pokud vedlejší věta podmínková stojí před větou hlavní, píšeme zpravidla mezi větami čárku; pokud vedlejší 

věta následuje po větě hlavní, čárka se nepíše 

 

 podle toho, jak je děj vedlejší věty pravděpodobný, rozlišujeme několik typů podmínkových vět 

 

TYP 0 (obecně platné tvrzení) 

 
 nejsou podmínkovými větami v pravém slova smyslu - nachází se na hranici mezi 

podmínkovými a časovými vedlejšími větami 

 vyjadřují situace, které jsou pravdivé, kdykoli je podmínka splněna 

 často vyjadřují zvyky a přírodní zákony 

 

Tvoření: If + přítomný čas prostý (present simple), přítomný čas prostý (present simple) 

         VV (if clause)    VH (main clause) 

  

 If it is nice outside, I go to the beach. 

 If the temperature goes above zero, snow melts. 

 

TYP 1 (podmínka uskutečnitelná/reálná) 

 
 vztahuje se k budoucnosti 

 vyjadřuje děj, který je pravděpodobný, tj. může se odehrát. 

 

Tvoření: If + přítomný čas prostý (present simple), budoucí čas s will (future simple), rozkaz  

                (imperative) 

          VV (if clause)                    VH (main clause) 

 

 If the weather is fine, I will go swimming. 

 You will pass your exams if you study hard. 

 If the phone rings, answer it! 

 

 

TYP 2 (podmínka neuskutečnitelná/nereálná pro přítomnost) 

 
 vztahuje se k situacím v přítomnosti nebo budoucnosti, ale nevztahuje se ke konkrétnímu času 

– tyto situace jsou smyšlené 

 sloveso to be ve vedlejší větě může mít ve všech osobách tvar were      

(použití tvaru were je formálnější než použití tvaru was) 

 

Tvoření: If + minulý čas prostý (past simple), would + infinitiv bez to (would + bare infinitive) 

    VV (if clause)            VH (main clause) 

 

If I had a lot of money, I would buy a house. 

I would tell him if he was (were) here. 



 

 

TYP 3 (podmínka neuskutečnitelná/nereálná pro minulost) 

 
 vztahuje se k hypotetickým situacím v minulosti, ke kterým by došlo, kdyby byla v minulosti 

splněna jistá podmínka 

 slouží také k vyjádření lítosti nad situací, která proběhla v minulosti, a také ke kritice 

 jsou to věty hypotetické, protože minulé události již nelze změnit 

 

Tvoření: If + předminulý čas (past perfect), would + have + příčestí minulé (would + have + past participle) 

    VV (if clause)            VH (main clause) 

 

If he had asked me, I would have helped him. 

If you had been more careful, you wouldn’t have caused the accident. 


